ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑΤΑ ΚΛΙΣΗΣ ΤΡΙΓΕΝΩΝ ΚΑΙ ΤΡΙΚΑΤΑΛΗΚΤΩΝ ΕΠΙΘΕΤΩΝ 
(-ος,-η,-ον και –ος,-α,-ον)
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ΓΕΝΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ ΣΤΑ ΔΕΥΤΕΡΟΚΛΙΤΑ ΕΠΙΘΕΤΑ
· Τα  επίθετα της β΄ κλίσης ανάλογα με τις καταλήξεις και τα γένη διακρίνονται σε:

α) τριγενή και τρικατάληκτα με καταλήξεις –ος, -η (ή –α), -ον: ἀγαθός, ἀγαθή, ἀγαθὸν –                                     γενναῖος, γενναία, γενναῖον 

β) τριγενή και δικατάληκτα με καταλήξεις –ος (αρσενικό και θηλυκό), -ον (ουδέτερο):                                                      ὁ, ἡ ἔνδοξος, τὸ ἔνδοξον.

· Το αρσενικό και το ουδέτερο γένος των δευτερόκλιτων επιθέτων κλίνονται όπως τα ουσιαστικά της β΄ κλίσης στο αντίστοιχο γένος. 


· H κλίση του θηλυκού γένους των δευτερόκλιτων τρικατάληκτων επιθέτων είναι ίδια με αυτή των ουσιαστικών της α΄ κλίσης. 

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ: 

Α. Το θηλυκό των τρικατάληκτων επιθέτων σε -ος:

1. Λήγει σε -η, αν πριν από την κατάληξη –ος του αρσενικού υπάρχει σύμφωνο εκτός από το ρ: ἀγαθός, ἀγαθή - πιστός, πιστή. 
2. Λήγει σε -α, αν πριν από την κατάληξη –ος του αρσενικού υπάρχει φωνήεν ή ρ: ἅγιος, ἁγία – γενναῖος, γενναία (εκτός από το ὄγδοος, ὀγδόη). 
3. Στην ονομαστική, γενική και κλητική του πληθυντικού τονίζεται όπου και όπως τονίζεται στις αντίστοιχες πτώσεις το αρσενικό: ἡ ἁγία – αἱ ἅγιαι, τῶν ἁγίων, (ὦ) ἅγιαι (όπως οἱ ἅγιοι, τῶν ἁγίων, (ὦ) ἅγιοι).
Β.  Από τα δευτερόκλιτα επίθετα είναι δικατάληκτα:
1. Τα περισσότερα από τα σύνθετα σε -ος: ὁ, ἡ ἄγονος, τὸ ἄγονον - ὁ, ἡ ἀθάνατος, τὸ ἀθάνατον –        ὁ, ἡ ἄκαιρος, τὸ ἄκαιρον - ὁ, ἡ ἄκαρπος, τὸ ἄκαρπον - ὁ, ἡ ἀξιόμαχος, τὸ ἀξιόμαχον -                   ὁ, ἡ ἔνδοξος, τὸ ἔνδοξον κ.ά. 

2. Τα απλά επίθετα: αἴθριος, αἰφνίδιος, βάναυσος, βάρβαρος, βάσκανος, βέβηλος, γαμήλιος, δόκιμος, ἕωλος (=παλιός), ἥμερος, ἤρεμος, ἥσυχος, κίβδηλος, λάβρος, λάλος, χέρσος, τιθασός (=εξημερωμένος, ήμερος) .
3. Μερικά επίθετα σε -ος που χρησιμοποιούνται (στο αρσενικό και το θηλυκό) και ως ουσιαστικά:       ὁ, ἡ ἀγωγός, τὸ ἀγωγόν (=αυτό που οδηγεί, που φέρνει) - ὁ, ἡ βοηθός, τὸ βοηθόν (=αυτό που βοηθεί) - ὁ, ἡ τιμωρός, τὸ τιμωρόν - ὁ, ἡ τύραννος, τὸ τύραννον. 
Γ. Από τα δευτερόκλιτα επίθετα είναι τρικατάληκτα και τα παρασύνθετα επίθετα σε -ικος: εὐδαιμονικός, εὐδαιμονική, εὐδαιμονικόν. 

ΔΕΥΤΕΡΟΚΛΙΤΑ ΕΠΙΘΕΤΑ ΑΡΧΑΙΑΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ
         1. Τριγενή και τρικατάληκτα: α) -ος,  -η,  -ον   ή: β) -ος,  -α,  -ον
                    2. Τριγενή και δικατάληκτα:  -ος,  -ος,  -ον                                            
	1α. Τριγενή και Τρικατάληκτα (-ος, -η, -ον)
	1β. Τριγενή και Τρικατάληκτα (-ος, -α, -ον)

	ΑΡΣΕΝΙΚΑ(-ος)
	ΘΗΛΥΚΑ (-η)
	 ΟΥΔΕΤΕΡΑ (-ον)
	 ΑΡΣΕΝΙΚΑ (-ος)
	 ΘΗΛΥΚΑ (-α)
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ (-ον)

	ὁ   ἀγαθ-ὸς
	ἡ   ἀγαθ-ὴ 
	 τὸ   ἀγαθ-ὸν
	  ὁ   ἅγι-ος
	  ἡ   ἁγί-α
	 τὸ   ἅγι-ον

	ὁ   ἀνώτατ-ος
	ἡ   ἀνωτάτ-η 
	 τὸ   ἀνώτατ-ον
	  ὁ   ἄγρι-ος
	  ἡ   ἀγρί-α
	 τὸ   ἄγρι-ον

	ὁ   ἄριστ-ος
	ἡ   ἀρίστ-η
	 τὸ   ἄριστ-ον
	  ὁ   ἄξι-ος
	  ἡ   ἀξί-α
	 τὸ   ἄξι-ον

	ὁ   δειν-ὸς
	ἡ   δειν-ὴ
	 τὸ   δειν-ὸν
	  ὁ   αἰσχρ-ὸς 
	  ἡ   αἰσχρ-ὰ
	 τὸ   αἰσχρ-ὸν

	ὁ   δοῦλ-ος
	ἡ   δούλ-η
	 τὸ   δοῦλ-ον
	  ὁ   βέβαι-ος
	  ἡ   βεβαί-α
	 τὸ   βέβαι-ον

	ὁ   δυνατ-ὸς
	ἡ   δυνατ-ὴ
	 τὸ   δυνατ-ὸν
	  ὁ   γενναῖ-ος
	  ἡ   γενναί-α
	 τὸ   γενναῖ-ον

	ὁ   ἐλάχιστ-ος
	ἡ   ἐλαχίστ-η
	 τὸ   ἐλάχιστ-ον
	  ὁ   δεύτερ-ος
	  ἡ   δευτέρ-α
	 τὸ   δεύτερ-ον

	ὁ   ἔνατ-ος
	ἡ   ἐνάτ-η
	 τὸ   ἔνατ-ον
	  ὁ   δίκαι-ος
	  ἡ   δικαί-α
	 τὸ   δίκαι-ον

	ὁ   θνητ-ὸς
	ἡ   θνητ-ὴ
	 τὸ   θνητ-ὸν
	  ὁ   ἐλεύθερ-ος
	  ἡ   ἐλευθέρ-α
	 τὸ   ἐλεύθερ-ον

	ὁ   ἱκαν-ὸς
	ἡ   ἱκαν-ὴ
	 τὸ   ἱκαν-ὸν
	  ὁ   ἱερ-ὸς 
	  ἡ   ἱερ-ὰ
	 τὸ   ἱερ-ὸν

	ὁ   κακ-ὸς
	ἡ   κακ-ὴ
	 τὸ   κακ-ὸν
	  ὁ   καθαρ-ὸς 
	  ἡ   καθαρ-ὰ 
	 τὸ   καθαρ-ὸν

	ὁ   κάλλιστ-ος
	ἡ   καλλίστ-η
	 τὸ   κάλλιστ-ον
	  ὁ   λαμπρ-ὸς
	  ἡ   λαμπρ-ὰ
	 τὸ   λαμπρ-ὸν

	ὁ   καλ-ὸς
	ἡ   καλ-ὴ  
	 τὸ   καλ-ὸν
	  ὁ   λόγι-ος
	  ἡ   λογί-α
	 τὸ   λόγι-ον

	ὁ   λίθιν-ος 
	ἡ   λιθίν-η
	 τὸ   λίθιν-ον
	  ὁ   μακάρι-ος
	  ἡ   μακαρί-α
	 τὸ   μακάρι-ον

	ὁ   πιστ-ὸς 
	ἡ   πιστ-ὴ
	 τὸ   πιστ-ὸν
	  ὁ   ὀχυρ-ὸς 
	  ἡ   ὀχυρ-ὰ
	 τὸ   ὀχυρ-ὸν

	ὁ   πτωχ-ὸς 
	ἡ   πτωχ-ὴ
	 τὸ   πτωχ-ὸν
	  ὁ   παλαι-ὸς 
	  ἡ   παλαι-ὰ
	 τὸ   παλαι-ὸν

	ὁ   σεμν-ὸς
	ἡ   σεμν-ὴ
	 τὸ   σεμν-ὸν
	  ὁ   πλούσι-ος
	  ἡ   πλουσί-α
	 τὸ   πλούσι-ον

	ὁ   σοφ-ὸς
	ἡ   σοφ-ὴ 
	 τὸ   σοφ-ὸν
	  ὁ   πονηρ-ὸς 
	  ἡ   πονηρ-ὰ
	 τὸ   πονηρ-ὸν

	ὁ   τραγικ-ὸς
	ἡ   τραγικ-ὴ 
	 τὸ   τραγικ-ὸν
	  ὁ   ῥάδι-ος
	  ἡ   ῥαδί-α
	 τὸ   ῥάδι-ον

	ὁ   ὑψηλ-ὸς
	ἡ   ὑψηλ-ὴ 
	 τὸ   ὑψηλ-ὸν
	  ὁ   στερε-ὸς 
	  ἡ   στερε-ὰ
	 τὸ   στερε-ὸν  

	ὁ   ὕψιστ-ος
	ἡ   ὑψίστ-η
	 τὸ   ὕψιστ-ον
	  ὁ   σφοδρ-ὸς 
	  ἡ   σφοδρ-ὰ
	 τὸ   σφοδρ-ὸν

	ὁ   φαῦλ-ος
	ἡ   φαύλ-η
	 τὸ   φαῦλ-ον
	  ὁ   τέλει-ος
	  ἡ   τελεί-α
	 τὸ   τέλει-ον

	ὁ   χαλεπ-ὸς 
	ἡ    χαλεπ-ὴ
	 τὸ   χαλεπ-ὸν
	  ὁ   τίμι-ος
	  ἡ   τιμί-α
	 τὸ   τίμι-ον

	ὁ   χάλκιν-ος
	ἡ   χαλκίν-η
	 τὸ   χάλκιν-ον
	  ὁ   ὑγρ-ὸς 
	  ἡ   ὑγρ-ὰ
	 τὸ   ὑγρ-ὸν

	ὁ   χρηστ-ὸς
	ἡ    χρηστ-ὴ
	 τὸ    χρηστ-ὸν
	  ὁ   φαιδρ-ὸς 
	  ἡ   φαιδρ-ὰ
	 τὸ   φαιδρ-ὸν
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	ΑΡΣΕΝΙΚΑ(-ος)
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	  ΟΥΔΕΤΕΡΑ (-ον)
	   ΑΡΣΕΝΙΚΑ (-ος)
	   ΘΗΛΥΚΑ (-ος)
	  ΟΥΔΕΤΕΡΑ (-ον)

	ὁ   ἄγνωστ-ος
	ἡ   ἄγνωστ-ος
	 τὸ    ἄγνωστ-ον
	  ὁ   βόρει-ος
	  ἡ   βόρει-ος
	 τὸ  βόρει-ον

	ὁ   ἄγον-ος
	ἡ   ἄγον-ος
	 τὸ    ἄγον-ον
	  ὁ   γαμήλι-ος
	  ἡ   γαμήλι-ος
	 τὸ  γαμήλι-ον

	ὁ   ἄδηλ-ος
	ἡ   ἄδηλ-ος
	 τὸ    ἄδηλ-ον
	  ὁ   ἔνδοξ-ος
	  ἡ   ἔνδοξ-ος
	 τὸ  ἔνδοξ-ον

	ὁ   ἄδικ-ος
	ἡ   ἄδικ-ος
	 τὸ    ἄδικ-ον
	  ὁ   ἔντιμ-ος
	  ἡ   ἔντιμ-ος
	 τὸ  ἔντιμ-ον

	ὁ   ἀθάνατ-ος
	ἡ   ἀθάνατ-ος
	 τὸ    ἀθάνατ-ον
	  ὁ   ἐπίορκ-ος
	  ἡ   ἐπίορκ-ος
	 τὸ  ἐπίορκ-ον

	ὁ   αἰώνι-ος
	ἡ   αἰώνι-ος
	 τὸ    αἰώνι-ον
	  ὁ   εὔλογ-ος
	  ἡ   εὔλογ-ος
	 τὸ  εὔλογ-ον

	ὁ   ἄμαχ-ος
	ἡ   ἄμαχ-ος
	 τὸ    ἄμαχ-ον
	  ὁ   κίβδηλ-ος
	  ἡ   κίβδηλ-ος
	 τὸ  κίβδηλ-ον

	ὁ   ἄμουσ-ος
	ἡ   ἄμουσ-ος
	 τὸ    ἄμουσ-ον
	 ὁ   πανελλήνι-ος
	 ἡ   πανελλήνι-ος
	 τὸ  πανελλήνι-ον

	ὁ   ἄπιστ-ος
	ἡ   ἄπιστ-ος
	 τὸ    ἄπιστ-ον
	  ὁ   πολύτιμ-ος
	  ἡ   πολύτιμ-ος
	 τὸ  πολύτιμ-ον

	ὁ   ἄπορ-ος
	ἡ   ἄπορ-ος
	 τὸ    ἄπορ-ον
	  ὁ   σύμμαχ-ος
	  ἡ   σύμμαχ-ος
	 τὸ  σύμμαχ-ον

	ὁ   ἄτεχν-ος
	ἡ   ἄτεχν-ος
	 τὸ    ἄτεχν-ον
	  ὁ   ὑπέρμαχ-ος
	  ἡ   ὑπέρμαχ-ος
	 τὸ  ὑπέρμαχ-ον

	ὁ   αὐτόνομ-ος
	ἡ  αὐτόνομ-ος
	 τὸ    αὐτόνομ-ον
	  ὁ   φιλόμουσ-ος
	  ἡ   φιλόμουσ-ος
	 τὸ  φιλόμουσ-ον

	ὁ   βάναυσ-ος
	ἡ   βάναυσ-ος
	 τὸ    βάναυσ-ον
	  ὁ   φιλόξεν-ος
	  ἡ   φιλόξεν-ος
	 τὸ  φιλόξεν-ον

	ὁ   βάρβαρ-ος
	ἡ   βάρβαρ-ος
	 τὸ    βάρβαρ-ον
	  ὁ  φιλόστοργ-ος
	  ἡ  φιλόστοργ-ος
	 τὸ  φιλόστοργ-ον

	
	
	
	
	


